
 

 

 

I. Nesprávná výslovnost hlásek, nač si dávat pozor 

 

1. Vláda dnes schválila zákon. X Vláda neschválila zákon.  

 

2. Plzeň město čtyř řek. X Plzeň město čtyřek.  

 

3. Z 80 cestujících neštěstí nikdo nepřežil. X Z 80 cestujících naštěstí nikdo nepřežil.  

 

 4. Šest set třicet X Šestatřicet 

 

5. Ve spolupráci s lidovci X ve spolupráci s ledovci 

 

6. Studenti se přihlásili v hojném počtu X Studenti se přehlásili v hojném počtu.  

 

7. Dorazila vlakem na nádraží X Dorazila vlekem na nádraží.  

 

8. Finky byly oslabeny. X Fenky byly oslabeny. 

 

9.  Krásný podzimní den X Krásný podzemní den 

 

10. Rekonstrukce historického mostu X Rekonstrukce hysterického mostu 

 

11. Průvod skončí na náměstí X Průvod skočí na náměstí 

 

12. Lidové noviny X Ledové noviny; nepředal se k žádné skupině (nepřidal); 

epedemieslentafky; cukrovinky; usumusub; výsedky (výsledky);  sezskou univerzito 

(Slezskou univerzitou); metrologové (meteorologové); poroňice (porodnice). 

Zdroj: Přednáška Pavlíny Kuldanové, JS 5. 12. 2018 SU Opava; Štěpáník, S., Vlčková, J.: 

Cvičebnice výslovnosti češtiny nejen pro školní výuku. Plzeň: Fraus 2018. 



 

 

II. Nesprávné kladení pauz 

 

Zvažují žaloby na český státu/ evropského soudu pro lidská práva. 

Utkání mezi Torpédo Havířova/Vítkovicemi. 

Hledáme důvody, ale/nesnažíme se nic řešit.  

Byli jsme včera unaveni, neboť/byl náročný program.  

 

III. Samohlásky, nač si při výslovnosti dávat pozor 

Kvantita 

a) tzv. funkční kvantita 

rada – ráda, mysli – myslí, jejich – jejích 

b) v nepřízvučných slabikách (í, ú) 

myslím, není, paní, rohlík; domů, dolů, pánům, bratrům 

b) v přivlastňovacích zájmenech 

můj, tvůj, svůj 

c) v přízvučných slabikách 

říkám, vím, zůstane, stůjte 

d) krácení dlouhé přední samohlásky é v koncovkách 

loňského, dlouhému 

Kvalita 

1. í/i→é/e 

vím, film, lidový, kytka; širý, lid, plyn, Slovinsko 

2. e/é →á/a 

této, otevři, léto 

3. o→a 

proč, prosím, stroj; plot, kroj, hodí se 

literatura, konflikt, frontová, patologická  

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

IV. Čtěte: 

a) který, větší, nejjasnější, jsme, vzdělání, Anna, hezčí, demokracie, koncert, dresy, menší, 

lepší, Honza, půjde, jablko, měkký, oddřít, hřbitov, tkanina, jdeme, tkadlec, lidská práva; 

b) kousek masa, jíst nudle, zavírat okna, banka, podzim;  

c) 1. Pepík pojede letos v létě k moři.  

2. Ten ranní chleba je měkčí.  

     3. S Annou jsme často chodili po anglických hřbitovech a po pobřeží v … 

 

     4. Pravidelně chodí na nehty, v tom se shodneme. 

 

 

 

 

 


